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VÍZKERESZT                                   B év     1 – 4 oldal 
 
Olv.: Iz 60,1-6 – Ef 3,2-3a.5-6 – Mt 2,1-12 
URUNK MEGJELENÉSE 
 

KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL 
 
 
Szentmise bevezetése 
 
Isten hozta a Testvéreket! 
Ma valóban elmondhatjuk, hogy ez a nap szép, mert fényről van szó, amely minden sötétséget 
bevilágít. Segít nekünk abban, hogy eligazodjunk, megtaláljuk utunkat és az utunk célba 
vezessen. Mindenképpen jó életet szeretnénk élni, mert ez azt jelenti, hogy az ember a másik 
ember javát keresi, a másik ember javát akarja. 
 
Ma vízkereszt ünnepe van, Urunk megjelenik a mi emberi világunkban, ami azt jelenti, hogy 
nem csupán emberi történelemről, hanem Isten és ember közös történetéről van szó, 
üdvtörténetről. Nem arról van szó, hogy az ember mit eszik, mit iszik, mije van, mennyit és 
mit birtokol, hanem látja-e az élet értelmét. Jézus azért jelent meg a mi világunkban, hogy az 
embernek ezt a legnagyobb gondját megszüntesse. Az ember nem tud értelmetlenül élni. Az 
ember értelmes lény, lelke is van. A mai ünnepen a lelkünket és a szívünket szólítgatja az 
Isten. Vizet szentelünk, - a vízkereszt magyar elnevezés erre is utal, - egy cseppje már hullott 
ránk, amikor keresztségünkben újjászülettünk, amely az első és legfontosabb szentség. Ezzel 
indul el a mi istenes utunk. Ezzel az újonnan megszentelt vízzel meghintem majd a 
testvéreket, hogy a megújulás vágya támadjon föl a szívünkben. Ahhoz az Istenhez tartozunk, 
aki új életet szán nekünk, embereknek. 
 
Vízszentelés 
 
Könyörögjünk 
Istenünk, te az emberek üdvözítésére szánt legdrágább titokzatos ajándékaidat, 
misztériumaidat a vízből fakasztod számunkra. Hallgasd meg könyörgésünket. Áraszd erre a 
megtisztulás sokféle módját jelképező vízre áldásodat. Add, hogy ez a teremtményed mennyei 
ajándékaid szolgálatában űzze el a gonosz lelkeket. Tartsa távol a betegségeket és hordozza 
magában az isteni kegyelem hatékony erejét. A hívek házában, vagy bármely helyen akárkit is 
érint, vagy meghint ennek a víznek cseppje, az legyen egészen tisztává, minden ártó 
hatalomtól mentessé. Ne üthessen tanyát ott a gonosz lélek, ne verjen gyökeret a rontás 
szelleme, szűnjék meg a belopakodó sátán minden cselszövése. Ennek a víznek hintése által 
távozzék és szűnjék meg minden titkos kór, ami a ház lakóinak épségét, vagy nyugalmát 
veszélyezteti. Add, hogy Szent Neved segítségül hívásával kért épségünk és üdvösségünk 
minden támadással szemben védelmet nyerjen Krisztus, a mi Urunk által. 
 
Kedves Testvéreim, könyörögve kérjük Urunkat, Istenünket, hogy a keresztségünkre való 
emlékezés által megújuljunk lélekben és kegyelemben. Tisztítson meg minket bűneinktől a 
mindenható Isten és a szentmiseáldozat bemutatásának érdeméből tegyen minket méltóvá, 
hogy asztalánál ülhessünk mennyei országában Krisztus, a mi urunk által. 
 

+  A M E N  + 
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Szentbeszéd 
 
Kedves Testvérek! 
Isten a mi emberi életünket vette magára, mert az ember sorsa Istennek nem közömbös. Ez a 
mai ünnep arról szól, hogy a bibliai szent író e köré a Gyermek köré gyűjt mindenkit. 
Odagyűjti a zsidók követeit, a pásztorokat. Odagyűjti a pogányok követeit, a bölcseket és 
odavár minden embert. Odavár minket is, mert az Isten azért lett értünk Emberré, hogy 
segítségünkre legyen abban, hogy fölfogjuk, mi az értelme ennek az ajándékba kapott életnek. 
Hogyan kell emberhez méltóan leélni ezt a néhány évtizedet úgy, hogy örömünk is legyen, 
örülni tudjunk az életnek, boldogok is legyünk. Nem tűnhet úgy el az ember erről a földről, 
hogy mindezekkel az ajándékokkal ne találkozzon.  
 
Az ember boldogságának egyetlen feltétele, hogy találkozzon az Istennel! 
Az ember boldogságának van egy feltétele. A feltétele az, hogy az ember találkozzon az 
Istennel. Az Isten azért lett emberré, hogy az ember tévedését kiigazítsa. Mi emberek mintha 
másban látnánk az örömeink, a boldogságunk megvalósulását, nem az Istennel való 
bensőséges kapcsolatunkban, amelyben minden emberi kapcsolatunk benne rejlik. 
 

Isten azt akarja, hogy mi kilássunk a gondjaink világából. 
Kitekintsünk azokból a gondokból, bajokból, megpróbáltatásokból,  
amelyek az emberi élet velejárói. Az élet ilyen.  
 

Jézus nem véletlenül járta végig a mi emberi utunkat, ezzel tudatosítja bennünk azt, hogy nem 
az jelenti az Istennel való kapcsolatot, hogy az Isten minden rossztól, bajtól megóv, kiment 
bennünket. 

Isten lelki erőt ad, kegyelmi támogatást ad ahhoz, 
hogy az ember mindezek közepette megőrizze emberi méltóságát. 

 
Krisztus a Csillag, bevilágítja a mi emberi utunkat! 
Vízkereszt ünnepe ezt az igazságot tudatosítja bennünk. A Csillag - mondhatom azt, hogy 
Krisztus, aki a világ világossága - közénk jött és ezzel arra tanít bennünket, hogy ha csak e 
világi terveink, e világi programjaink vannak, akkor ellep bennünket a sötétség. Ez a Csillag, 
Krisztus azért lesz az útitársunk, hogy bevilágítsa ezt a sötétséget.  
Mi keressük az életünk gondjaiban, megpróbáltatásai közepette a megoldásokat. 

 
2012 vízkeresztjén különösképpen is gondoljunk arra, 

hogy egyedül Isten a megoldás, 
az Isten felismerése, az Isten elismerése, az Istennel való kapcsolatunk megújítása! 

 
Aki ezt ma nem látja be és azoktól vár segítséget, akik az egész világot, Európát, a mi 
hazánkat is igen nehéz helyzetbe sodorták, akik azt mondják, hogy majd ők jönnek és ők 
fogják megoldani a problémáinkat… Biztos, hogy nem! A megoldás Krisztus! Ebben a 
helyzetben sokkal inkább az életünk értelme után kutakodjunk. Egyébként kiszolgáltatottak 
vagyunk. Mire vagyunk képesek egy ilyen helyzetben? Érdemes mélyebbre menni, vagy 
kitekinteni, vagy föltekinteni. Ezer lépés előre még egyetlen lépést sem jelent fölfelé. A 
neoliberális gondolkodás csak ezt az előre utat ismeri, vagy azt hangoztatja. Az út, amelyet 
Jézus Krisztus ajánl nekünk, az a tekintetünket fölemeli.  
 
Nietzsche, aki sajátos gondolkodó a maga korában, nem foglalkozik semmivel, ami a valláson 
kívül van, mert azt mondja: „A vallás az emberi élet transzcendens csúcsa.” Nagyon fontos 
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megfogalmazás, mert mindennek az oka ma a civilizált világban a nihilizmus, ami a 
transzcendencia hiányát és vallásnélküliséget jelent. Mindennek ez az oka, mert a vallás az 
emberi élet transzcendens csúcsa. Az az ember, akinek nincs transzcendens kapcsolata, az 
nem tud emberi életet élni. Bármilyen keménynek tűnik ez a kijelentés igaz, mert ennek az 
embernek csak az a fontos, amit megeszik, amit megiszik, ami a javát, az érdekét szolgálja. 
Ez nem emberi élet. Ebből a világból van-e kiút? Az ember élete mindig ezekkel a gondokkal 
volt terhelt. 
 
A pásztorok a betlehemi jászolnál 
A megtestesülés, a megváltás ezekkel a gondokkal küszködő embernek válaszol, ezért gyűjti 
oda a betlehemi jászolhoz a pásztorokat, a bölcseket és mindnyájunkat hív ma is. Nagyon 
sokat kell tanulni azoktól, akik elindultak. A pásztorok más emberként indultak visszafelé. A 
bölcsek más úton tértek vissza hazájukba. Mindenki, aki ezzel a titokkal szembesül, az más 
úton jár. A pásztorok nem voltak jó emberek. A kultúrtörténészek, akik ismerték abban az 
időben ezeknek a pásztoroknak a mindennapjait, nagyon sötét képet festenek le róluk. Ezek a 
pásztorok mégis elindultak. Mégis elindultak, mert angyalokat láttak és angyali hangokat 
hallottak.  
 

Föltekintettek és föltekinteni csak az tud, aki magáról megfeledkezik,  
aki nem csupán mindig magára gondol, magával foglalkozik.  
Ezek a pásztorok Istent láttak.  
Aki nem mindig csak magát látja, az Istent lát.  
Nem istentelen ez a következtetés, hogy aki a másik embert látja  
és nem állandóan önmagát és önmagával foglalkozik, az az Istent látja.  
Ez a pásztorok titka. Ezért visszatértek és dicsőítették az Istent.  

 
Kiléptek a maguk nyomorúságos, küzdelmes, megterhelt, szegény világából. 

Nem lett másmilyen az életük, csak látták az Istent és másképpen látták egymást. 
 
A bölcsek a betlehemi jászolnál 
A bölcsek nem kalandorok voltak. Ezek a bölcsek nem azért indultak el a hazájukból, hogy 
jobb megélhetésük legyen másutt. A bölcsek azért indultak el, mert a szívükben feszültség 
volt és egy igazságosabb világot akartak.  
 

Ők gazdagok voltak, az ajándékaikból ez kiderül,  
de belátták, hogy az a világ, amelyben ők olyan gazdagok, amilyenek  
és a többi ember úgy él, ahogy, ez nem méltó az emberhez.  
Ők igazságosabb világot akartak.  

 
Amikor valaki nem csupán arra gondol, 

hogy a saját javát, a saját érdekeit, a saját meggazdagodását kiszolgálja, 
akkor ez az ember igazságosabb világot akar 

és a megoldáshoz segíti a problémáival, gondjaival küszködő embereket. 
 
Testvérek!  

Föl kell emelni a fejünket. A Csillagra kell nézni, a világosságot kell látni.  
Jézussal kell találkozni, ha az ember helyesen akarja érteni a maga életét,  
helyesen akarja érteni az emberekkel való kapcsolatát.  
Jézusra kell emelni a tekintetünket, ha érteni akarjuk az ember gondját és baját.  
Jézus mindezekre példát adott.  
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Ő egy lett közülünk, a mi utunkon járt, a mi életünket élte, szenvedett és meg is halt. 
Közben az Isten arca ragyogott.  
Ez arról szól, hogy a gondok, a bajok nem alázzák meg az embert,  
ha a lelke felől, Isten felől értelmezi a mindennapi feladatait, a mindennapi problémáit. 
Ez emberhez méltó életre segíti az embert. 
  

Vízkereszt van. 
 Csillag jelenik meg és bevilágít a mi sötétségünkbe, 

abba a világba, ahol csak magunkkal vagyunk eltelve. 
Ebből a világból akar kiemelni minket az Isten,  

hogy elinduljunk egy más úton, 
magunktól a másik felé, 

magunktól a másik javára, 
a másik életének megoldásában szolidárisan, 

testvérként - inkább ezt a szót használjuk. 
 

+  A M E N  + 
 
Szentmise befejezése 
 
Kedves Testvérek! 
Fogadjuk be ennek a mai ünnepnek üzenetét. Nem nehéz belátni, hogy a nihilizmus sehova se 
visz. A vallásnélküliség egy olyan világot teremtett, ami mindegyikünk számára 
elfogadhatatlan. Ehhez nem kell hívőnek lenni. Ma az emberek nem érzik jól magukat. Nem 
tudunk mit kezdeni egymással. Idegen lett számunkra a másik ember. Ha az embernek nincs 
Istene, akkor miért legyen másmilyen a kapcsolata a másikkal? A V8-ak egyik megbeszélésén 
hangzott el: „Komolyabban kellene venni a vallások létét.” Ezek már jajok, mert látható, hogy  
az a világ, amelyben az embereknek nincs Istene, nincs vallása, az a világ az embert egy 
termelést fogyasztó lénnyé degradálja. Aztán azt várja tőle, hogy tartsa fönn ezt a lelketlen 
technikai, civilizált világot egyesek hasznára. Térjünk észhez és teremtsünk magunknak 
Istennel egy jó világot! Tőlünk függ. 
 

+  Á L D Á S  + 


